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Soupeřky na ni neměly, stříbrná Němka Chris-
tina Obergföllová se olympijské vítězce při-
blížila jen na necelých čtyři a půl metru. „Přes 

den jsem si na obhajobu z Pekingu ani netroufl a 
pomyslet, ty myšlenky jsem zaháněla“, řekla po 
skončení soutěže šťastná Bára. Neměla to lehké, 
protože si uvědomovala, že se to po celou dobu 
přípravy od ní jaksi očekávalo. Zvítězila jednou, 
tak proč ne podruhé, možná potřetí…
Závěr olympijské soutěže si už mohla užívat. Bez 
stresu a s pohodovým výrazem. Když největší 
soupeřka Obergföllová odhodila svůj poslední 
pokus, bylo jasné, že Báru Špotákovou už nikdo 
o druhé zlato nepřipraví. Slavit začala po svém 

závěrečném hodu s přešlapem.

 
V sektoru za rozběžištěm objala přítele Luká-
še, který ji doprovází na všechny velké soutěže 
a hold vzdala svému trenérovi. Jan Železný tak 
ke svým vlastním třem zlatým závodnickým 
medailím přidal její zásluhou i první trenér-
skou. I on byl šťastný a spokojený, což dával 
najevo lehkým úsměvem a pokynutím hla-
vy. „Jsem hrozně rád, že to tak dopadlo, za-
slouží si to, byla nejlepší!“, prohlásil hrdě. 

I když tribuny na stadionu po desáté večer britského ča-
su značně prořídly, užila si olympijská vítězka oslavy na-
plno. Fanoušky potkávala na každém kroku. Pokud je 
podle Bolta obhajoba zlata nezbytnou podmínkou vstu-
pu mezi legendy, pak do tohoto světového prestižního 
klubu právem vstoupila jedenatřicetiletá reprezentant-
ka České republiky Bára Špotáková! 
Noční oslava v Českém domě v Londýně hodinu po půlno-
ci byla sice krátká, ale o to srdečnější. Hosté, kteří se tam 
na počest Báry sešli, by dali dohromady celkem šestnáct 
zlatých olympijských medailí. Sedminásobná olympijská 
vítězka Věra Čáslavská, Bářin trenér Jan Železný a další. 
Všichni skandovali: „Ať žije Bára!“ A oštěpařka, ještě s při-
píchnutým závodním číslem 1544 na zádech, dojatě děko-
vala: „Postavili jste kolem mě zeď, aby mě nikdo nepřehodil. 

Všem vám moc děkuju. Poděkování si zaslouží všichni fa-
noušci na stadionu. Najednou vypluly na povrch ostrův-

ky českých vlajek, jsme tak malá země a mě přijelo pod-
pořit tolik lidí, bylo to nádherné“.   
Přes pokročilou dobu se slavilo i doma, v České 
republice. A právem. Tvrdá příprava se oštěpařce 

vyplatila. Blahopřejeme a děkujeme, zlatá Báro! 
Text: Metropol, foto: ČTK

Obrovskou radost všem svým příznivcům, blízkým, ale i občanům České republiky udělala ve čtvrtek 
9. srpna večer oštěpařka Bára Špotáková. Opět se usadila na pomyslném trůnu a za suverénní výkon 
69,55 metrů získala druhou zlatou olympijskou medaili. 

• 2006 ME Göteborg, stříbro (65,64 m)
• 2007 MS Ósaka, zlato (67,07 m)
• 2008 OH Peking, zlato (71,42 m)
• 2009 MS Berlín, stříbro (66,42 m)
• 2010 ME Barcelona, bronz (65,36 m)
• 2011 MS Tegu, stříbro (71,58 m)
• 2012 OH Londýn, zlato (69,55 m)

Medailové roky Barbory Špotákové

Ať žije naše
zlatá Bára!

Obor Vyšší odborné školy sklářské:

TVORBA
UMĚLECKÉHO SKLA

82-41-N/017
Tříleté studium denní, zakončeno absolutoriem, titul DiS

Zaměření studia:
průmyslový a autorský design skla

Vyšší odborná škola sklářská a Střední škola, Nový Bor
Wolkerova 316, příspěvková organizace

tel.: 00420 487 712 211-213 www.glassschool.cz
fax: 00420 487 712 228 info@glassschool.cz
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Hospic má vyrůst v objektu bývalé-
ho dětského domova, který dostal Li-
berecký kraj darem od města Libe-
rec. „Pořád se o něm jen mluvilo, ale ni-
kdo nic nedělal. Jsem velice rád za to, 
že jsem u vzniku tohoto procesu mohl 
být a koordinovat ho,“ říká v rozhovo-
ru člen rady Libereckého kraje pro re-
zort sociálních věcí Pavel Petráček.

 V jaké fázi se momentálně na-
chází výstavba hospice v Liberci?
Momentálně máme zpracovánu 

předběžnou studii budoucího hospi-
ce. Kapacita by měla být maximál-
ně 28 osob, náklady na rekonstruk-
ci jsou odhadovány na zhruba 75 mi-
lionů korun. Konkrétnější předsta-
vu o budoucím uspořádání hospice 
a předpokládané ceně budeme mít 
v nejbližších měsících, kdy by mě-
la být zpracována projektová doku-
mentace. Na základě projektové do-
kumentace bude do konce tohoto ro-
ku soutěží vybrán dodavatel stavby.

Radní Pavel Petráček: Přípravy hospicu jsou zase o kus dál 
Liberec | Bývalo to horké téma, diskutuje se o něm řadu let, stále ale ješ-
tě v Libereckém kraji – jako jediném v Česku - není.  V posledních měsí-
cích se ale situace kolem hospicu, zařízení pro těžce a nevyléčitelně ne-
mocné staré lidi, výrazně změnila.

 Liberecký kraj už rozjel projekt 
rodinných pokojů hospicové péče. 
Jaký je o ně zájem?
Myšlenka rodinných pokojů je v pod-
statě jakýmsi prvním krokem k re-
alizaci hospicové péče a nahrazu-
je, alespoň prozatím, ten kamenný. 
Rozhodně to nebyl zbytečný krok, 
což ostatně ukazuje i jejich značné 
využívání a postupné rozšiřování 
po kraji. Nejprve byl rodinný pokoj 
v objektu Léčebny dlouhodobě ne-
mocných v Krajské nemocnici v Li-
berci, dále pak v Nemocnici s poli-
klinikou Česká Lípa a následně v Pa-
nochově nemocnici v Turnově a ta-
ké v Semilech. Rodinné pokoje jsou 

jakýsi předstupeň a počítáme s tím, 
že budou fungovat i po otevření ka-
menného hospice. Tento model fun-
guje například v Holandsku. Věřte, 
že to má svou logiku. Hospice v Čes-
ku nemají tak dlouhou tradici, jako 
je běžné v západních zemích. Lidé si 
na tuto formu péče mají právo po-
malu zvykat a postupně ji přijmout 
za svou.

 Kdo bude nový hospic provozo-
vat?
Vzhledem ke skutečnosti, že největ-
ším poskytovatelem hospicové a pa-
liativní péče v Libereckém kraji je 
Hospicová péče sv. Zdislavy, o.p.s., 
předpokládáme, že by tato organi-

zace byla budoucím provozovate-
lem kamenného hospice, neboť v té-
to oblasti má bohaté zkušenosti. 

 Kde budete čerpat fi nance na 
hospic?
Ohledně fi nancování hospice před-
pokládáme mimo jiné jak účast 
státního rozpočtu, tak ale i rozpoč-
tu kraje či obcí a v neposlední řadě 
úhrady od zdravotních pojišťoven. 
Když už mám tu příležitost tak bych 
rád uvedl, že v loňském roce byla 
také vyhlášena veřejná sbírka Hos-
pic v Libereckém kraji. Číslo účtu je 
500222005/0300, jejím účelem je zís-
kat fi nanční prostředky na realizaci 
hospice. (od dop.)

Liberecký kraj | Pod záštitou 
hejtmana Stanislava Eichlera se 
uskuteční v sobotu 15. září od 
9 hodin již 12. ročník Memoriálu 
záchranářů z Manhattanu – zá-
vodu hasičů, policistů a zdravot-
nických záchranářů v běhu po 
schodech do 21. podlaží výškové 
budovy (78 metrů) sídla Liberec-
kého kraje. 

Závod, který pořádá Sbor dobro-
volných hasičů Růžodol I, se koná 
na počest 2 999 obětí teroristické-
ho útoku na Světové obchodní cen-
trum v New Yorku dne 11. září 2001. 
„Chceme rovněž uctít památku 360 ha-
sičů a 40 policistů, kteří zahynuli při 
záchraně lidských životů bezprostřed-
ně po této tragédii, a tímto náročným 

závodem jim vzdáváme hold za jejich 
obětavost a odvahu,“ řekl hejtman 
s tím, že kraj samozřejmě pronajme 
prostory budovy KÚ LK bezplatně. 

Hasiči ve dvojici musejí zdolat v plné 
výstroji 860 schodů a převýšení téměř 
80 metrů. Rekord je těsně pod tři mi-
nuty. Zdravotnici a policisté končí zá-

vod o čtyři patra níže. Součástí závo-
du je i silový víceboj. „Věřím, že se le-
tos přihlásí co nejvíce účastníků ze všech 
složek Integrovaného záchranného sys-
tému Libereckého kraje, kteří znovu pro-
káží skvělou připravenost našich dobro-
volných a profesionálních hasičů, poli-
cistů i zdravotnických záchranářů,“ zve 
k účasti Stanislav Eichler.
Pokud chtějí zájemci (hasiči, zdravot-
ničtí záchranáři a policisté) z celého Li-
bereckého kraje i přespolní získat ví-
ce informací o účasti, mohou se obrá-
tit na velitele jednotky Sboru dobrovol-
ných hasičů Růžodol I Ladislava Krejzla 
(tel.: 602 422 184, e-mail: info@sdhru-
zodol.cz, web: www.sdhruzodol.cz,  
poštovní adresa: SDH Růžodol I., Jáno-
šíkova 226/2, 460 01 Liberec 1), u ně-
hož se mohou také přihlásit.  (lan)

Memoriál záchranářů z Manhattanu 

Výkopy 
v Jablonci

Jablonec n. N. |Léto přeje nejen 
dovoleným a výletníkům. Počasí 
dovoluje provádět výkopy, pokládky 
elektrického vedení, rekonstruovat 
kanalizační přípojky, pokládat no-
vé povrchy na komunikace a spra-
vovat chodníky. V Jablonci nad Ni-
sou je potřeba přízně počasí využít 
více než kdy jindy.
Pohyb po městě nejen Jabloneča-
nům, ale i turistům znepříjem-
ňují právě tyto práce. Největ-
ší množství výkopů je ve městě 
v souvislosti se stavbou nové tra-
fostanice, díky níž se do Jablonce 
dostane více elektřiny a město se 
tak bude moci dále rozvíjet. Pozi-
tivní zprávou je, že většina výko-
pových prací vykonávaných v té-
to souvislosti se už chýlí ke konci. 
K poslednímu srpnu bude hotová 
pokládka kabelů velmi vysokého 
napětí, která se řídí přísnými pra-
vidly a v těchto dnech omezuje 
pohyb vozidel i chodců asi nejví-
ce ve Vrkoslavicích a v Kokoníně. 
Kabely nízkého napětí se naopak 
pokládají v ulicích U Nisy a Ply-
nární, tam bude pokládka ukon-
čena do konce září. (od dop.)

Česká Lípa | Na českolipském 
náměstí T. G. Masaryka zača-
la plánovaná oprava moro-
vého sloupu, který by měl být 
zrestaurován do konce září. Do-
davatelem prací je Jan Fedorčák 
a zakázku fi nancovanou měs-
tem zrealizuje za 221 160 Kč 
včetně DPH. 

„Opravu významné historické pa-
mátky z konce 17. století si vyžáda-
ly známky mechanického poškoze-
ní i znečištění podstavce a schodů, 
a proto bylo podle odborníků žádou-
cí, abychom zajistili provedení cel-
kového mechanického a chemické-
ho očištění, při němž doje také k od-
stranění vyžilých doplňků a odstra-
nění znečištění voskem,“ vysvětluje 

místostarosta Jiří Kočandrle. Před-
mětem zakázky tak je snížení ob-
sahu vodou rozpustných solí, kte-
ré se na památce usadily od jejího 
posledního restaurování v 90. le-
tech, a provedení lokální konsoli-
dace povrchů, tmelení a spárová-
ní, hydrofobizace a repase atribu-
tů včetně jejich zlacení.
Na zrestaurování této kulturní pa-
mátky se městu podařilo získat ta-
ké fi nanční příspěvek od minister-
stva kultury ve výši 40 000 Kč z je-
ho Programu regenerace městských 
památkových rezervací a měst-
ských památkových zón, neboť 
sloup se sousoším Nejsvětější Troji-
ce patří ke  kulturnímu dědictví a je 
zapsán v Ústředním seznamu kul-
turních památek ČR. (od dop.)

Restaurování morového sloupu

Jde o výsledek dvouletého úsilí a pří-
prav. Lékaři, technici i sestry byli škole-
ni v IKEM u prof. Josefa Kautznera, kte-
rý se také účastnil provádění těchto prv-
ních zákroků v naší nemocnici. „Poruchy 
srdečního rytmu v Krajské nemocnici Libe-
rec léčíme metodou katetrizační ablace již 
od roku 2004. Izolace plicních žil však pat-
ří ke komplexním výkonům, jejichž prove-
dení vyžaduje zvládnutí moderních tech-
nologií jako elektroanatomické mapování 

srdečních dutin (CARTO) a intrakardiální 
ECHO (ICE). Zhodnocujeme tak i investice 
do vybudování 3. sálu invazivní kardiolo-
gie a jeho vybavení přístroji v rámci IOP,“ 
uvedl přednosta Kardiocentra KNL Ros-
tislav Polášek. Fibrilace síní je nejčastější 
arytmií v populaci a její výskyt narůstá. 
Katetrizační ablace je nejúčinnější me-
todou léčby. V blízké budoucnosti před-
pokládají provádění asi 150 těchto zá-
kroku ročně. (od dop.)

Kardiocentrum rozšířilo léčebné možnosti
Liberec | Tým elektrofyziologické laboratoře 10. a 11. srpna úspěšně 
provedl radiofrekvenční ablaci – izolaci plicních žil u 3 pacientů s paro-
xysmální fi brilací síní.

Tři záměry
pro Ralsko

Liberecký kraj | Hodnotící komise 
vybrala tři projekty v rámci Soutě-
že na záměr využití bývalého vo-
jenského Letiště Ralsko. Všechny 
tři záměry navrhují vybudování 
sportovišť pro širokou veřejnost 
i profesionály. Jak řekl Vít Příkaský, 
náměstek hejtmana a člen hodno-
tící komise, posouzeno bylo celkem 
deset návrhů, z nichž tři doporuči-
la Radě LK vyhlásit jako vítěze. 

Zahrabaná
motorka

Jablonec n. N. |Motocykl značky 
HONDA si ukryl zloděj do lesa po-
blíž ulice Na Úbočí v Jablonci nad 
Nisou. Na oznámení houbaře, kte-
rý ji náhodou objevil, přijela hlíd-
ka městské policie a černou mo-
torku zpod větví a listí vyhrabala. 
Strážníci přivolali Policii ČR. Podle 
vyjádření policistů, kteří si případ 
převzali k dalšímu šetření, se jed-
nalo o odcizený motocykl, jehož 
krádež již měli nahlášenou.

Na aukci 
za nižší cenu

Česká Lípa | Velkým úspěchem 
skončila elektronická aukce na 
služby mobilního operátora pro 
město Česká Lípa a jeho příspěv-
kové organizace. Během jedné ho-
diny se totiž cena snížila z původ-
ních 4 mil. Kč na 999 999,99 Kč 
s DPH za 4 roky trvání smlouvy. 
Předpokládaná hodnota služeb 
přitom byla 800 tis. Kč s DPH za je-
den rok. Město tak ušetří cca 75 % 
stávajících nákladů.

Nástěnný kalendář
Jablonec n. N. | Město Jablonec 
nad Nisou má po dlouhých pěti le-
tech opět svůj nástěnný kalendář. 
Autorem snímků je jablonecký ro-
dák a uznávaný fotograf Siegfried 
Weiss, který objevil nový rozměr 
svého umu a zároveň odhalil ne-
obvyklé pohledy a zákoutí, které 
město nabízí. V roce 2013 zároveň 
autor oslaví význačné životní jubi-
leum. Kalendář je tak symbolickým 
dárkem městu. K zakoupení je vý-
hradně v turistickém informačním 
centru v budově jablonecké radni-
ce za 180 korun.

Jablonec n. N.| V nadcházejících dnech dojde k úpravám pro-
storu Tyršova parku v Jablonci nad Nisou. Cílem vedení měs-
ta je vrátit parku jeho někdejší lesk a vytvořit příjemné a dů-
stojné prostředí pro relaxaci ve středu města. V první fázi do-
jde k odstranění, zasypání a zatravnění nevyužívaných a po-
škozených betonových prvků, které měly sloužit jako vodní 
nádrž a fontána. V 70. letech 20. století, kdy byl park rekon-
struován, došlo k vytvoření betonových ploch a vyasfaltová-
ní perkových cestiček. Fontána a jezírko jsou dnes nefunkční 

a vzhledu parku rozhodně nepřispívají. „Rádi bychom se po-
stupně vrátili k záměru jabloneckého okrašlovacího spolku, z je-
hož iniciativy park v roce 1893 vznikl. Proto jsme se rozhodli vyčle-
nit peníze na úpravu Tyršova parku a letos zasypat nevyužívané 
nádrže a nefunkční napájecí kanál,“ vysvětluje náměstek Vele. 
„Využili jsme toho, že v našem městě probíhá stavba protipovod-
ňové štoly a vytěženou rubaninu můžeme využít jako část zásy-
pového materiálu, celou úpravu to zlevní o zhruba 250 tisíc,“ říká 
Vele. Práce v parku potrvají do poloviny září.  (od dop.)

Tyršův park získá přívětivější tvář
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V roce 2007 se množství usmr-
cených při dopravních nehodách 
v České republice víceméně ustá-
lilo na počtu 12 na 100 000 osob. 
V porovnání s řadou Evropských 
zemí to není špatný výsledek. Na-
příklad pro Polsko nebo Slovensko 
uváděly statistiky údaje vyšší (přes 
15 na 100 000). Na území Liberec-
kého kraje počet dopravních ne-
hod od roku 2007 kontinuálně kle-
sá (2007 -  7993 nehod, 2011 – 3620 
nehod), nicméně počet smrtelných 
nehod je stále poměrně vysoký. 
V loňském roce zemřelo na silnicích 
našeho kraje 26 osob.
„Není možné se s tímto stavem spo-
kojit. Každá tragická nehoda a kaž-

dé zranění se nedozírným způsobem 
dotýká jak samotných obětí, tak i řa-
dy dalších lidí. Medicína v posled-
ní době v mnohém pokročila, ale ani 
dnes není všemocná. Řidiči aut, cyk-
listé a chodci by měli mít na paměti, 
že i poměrně malá rychlost může být 
životu nebezpečná,“ řekl přednosta 
Traumacentra KNL MUDr. Richard 
Lukáš, Ph.D.
V liberecké nemocnici je sice neu-
stále připravený tým obětavých, 
vzdělaných a technicky vybave-
ných zdravotníků, ale bohužel exis-
tují i poranění neslučitelná se živo-
tem a existují a dlouho ještě budou 
existovat následky, které nelze od-
stranit. 

Prázdniny končí a všechny žáky a studenty čeká no-
vý školní rok. Část z nich nenavštěvuje školu přímo 
ve svém bydlišti a nejen ti využívají veřejnou dopra-
vu a tarif IDOL. Jak s IDOLem ušetřit?

Nezbytným pomocníkem pro výhodné cestování žáků 
a studentů je nejen opuscard s nastaveným žákovským 
nebo studentským profi lem, ale v případě žáků a studen-
tů dojíždějících mimo zóny s MHD také řádně vyplněná 
a školou i dopravcem potvrzená žákovská průkazka. Žá-
kovskou průkazku lze vyzvednout a potvrdit v informační 
kanceláři kteréhokoliv autobusového dopravce zapojené-
ho do systému IDOL. Vlastníci opuscard si mohou v těch-
to informačních kancelářích nechat nastavit profi l žák ne-
bo student. Ti, kdo opuscard ještě nemají, mohou na těch-
to místech podat žádost o její vystavení.
Studenti vlastnící opuscard ve věku 15-26 let mohou vy-
užít kategorii „STUDENT 15-26“. Uvedeme-li pro příklad 
každodenní cestování ze Semil do Liberce, potom vychá-
zí cenová úspora při využití třicetidenního studentské-
ho kupónu oproti nákupu jednotlivých jízdenek přibliž-
ně 300 Kč. Samozřejmostí u tohoto kupónu je možnost 
využívat také MHD v Liberci po celých třicet dnů jeho 
platnosti. Student dojíždějící ze Semil potřebuje kromě 
opuscard s nastaveným profi lem student také doprav-
cem a školou potvrzený žákovský průkaz.
Ještě větší fi nanční úsporu mohou zaznamenat žáci základ-
ních škol do 15-ti let. Ti po zvolení tarifu „ŽÁK –15“ zapla-
tí na trase Semily – Liberec za 30-ti denní kupón pouhých 

528,-Kč. Při koupi jednotlivých jízdenek by se náklady na 
každodenní cestování vyšplhaly na částku 672,-Kč.
Předplatní žákovské a studentské kupóny platí také o sobo-
tách, nedělích a ve státem uznané svátky. Jednotlivé žákov-
ské a studentské jízdenky lze v tyto dny vydat, pouze pokud 
je tato skutečnost na žákovské průkazce vyznačena, např. 
při cestě na studentskou ubytovnu, apod.
Pokud vás výhodné žákovské tarify IDOL zaujaly, další infor-
mace včetně tarifního počítadla lze najít na internetových 
stránkách www.iidol.cz, lze je získat i v předprodejních a in-
formačních kancelářích jednotlivých dopravců IDOL, případ-
ně na telefonním čísle 485 110 073. (JD)

Úspěšný vstup do nového školního roku 
Vám přeje Liberecký kraj!

Putovní výstava Uber plyn!, kterou bylo možné zhlédnout v srpnu v NC Géčko, je v těchto dnech k vidění v prostorách semilské radnice.

Uber plyn!

www.uberplyn.cz

Řidiči hazardují se životy. Uber plyn!
Ani během letošních prázdnin se dveře na traumatologii Krajské ne-
mocnice Liberec netrhly. Podle přednosty liberecké traumatologie 
MUDr. Richarda Lukáše, Ph.D., i přes četné reportáže o tragických do-
pravních nehodách, které doslova plní televizní zpravodajství, lidé 
na silnicích neustále riskují a neuvědomují si, jak moc hazardují ne-
jen se životy svými, ale i těch ostatních.

„Liberecké traumacentrum ošetřuje kaž-
doročně přibližně 180 pacientů se zraně-
ními, která bezprostředně ohrožují ži-
vot, jedná se o takzvané polytrauma,“ 
uvedl MUDr. Richard Lukáš, Ph.D. 
Nemocnice proto uspořádala spo-
lečně s resortem dopravy Liberec-
kého kraje tiskovou konferenci, je-
jímž cílem bylo jediné, informovat 
veřejnost prostřednictvím médií 

o nebezpečích, která hrozí na silni-
cích, ale také například při letních 
sportech. Zároveň nemocnice pod-
pořila kampaň Libereckého kraje 
s názvem Uber plyn!.
A jakými pravidly je potřeba se ří-
dit? „Pro všechny platí jediný re-
cept: dodržování dopravních před-
pisů a především opatrnost,“ dodal 
přednosta. 

V rámci kampaně Uber plyn! připra-
vil Liberecký kraj putovní výstavu, 
kterou mohli zájemci vidět v srpnu 
v NC Géčko v Liberci. V těchto dnech 
je k vidění v prostorách semilské 
radnice. Kampaň do této chvíle pod-
pořila řada měst Libereckého kraje, 
například Turnov, Železný Brod, Ji-
lemnice, Česká Lípa, Nový Bor, Tan-
vald, Frýdlant a Liberec.

S IDOLem do školy
už jen výhodně

V posledních dnech se Libereckému 
kraji podařilo dokončit opravu mos-
tu přes potok v Kryštofově Údolí, 
dále pak most přes potok v Bulovce, 
most v Kotelsku, most přes potok Je-
řici v Mníšku a most v Kněžicích.
„Je to dalších pět mostů, které se podaři-
lo po povodních opravit z celkového po-
čtu pětapadesáti. Most v Kryštofově údolí 
je hotový za necelé 4 měsíce, náklady na 

jeho opravu byly celkem 5,1 miliónů Kč 
bez DPH. Most v Kryštofově údolí stejně 
jako železobetonový most v Bulovce za 
2,6 mil. Kč bez DPH, most v Mníšku i Kně-
žicích byly hrazeny z dotace na obnovu 
majetku postiženého povodní z progra-
mu MMR. Most v Kotelsku za 4,8 mil. Kč 
bez DPH, který sice nebyl povodní posti-
žen, ale nacházel se ve velmi špatném 
stavu, byl hrazen z mostního úvěru Libe-
reckého kraje,“ uvádí náměstek hejtma-
na pro dopravu Martin Sepp. 
Oprava těchto 5 mostů přišla na 
18,5 miliónů. Liberecký kraj má ve 
spolupráci s Krajskou správou sil-
nic Libereckého kraje připraveno 
k realizaci celkem 55 mostů za bez-
mála 318 mil. Kč bez DPH. (JD)

Dalších pět mostů je opraveno
Práce na odstraňování povodňových škod a další rekonstrukce jsou v pl-
ném běhu. Dalších pět mostů, které se nacházely ve velmi špatném až ha-
varijním technickém stavu, je opraveno.

KotelskoKotelsko

Kryštofovo údolíKryštofovo údolí
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Přehled změn jízdních řádů MHD Liberec od 1. září 2012
Změna jízdních řádů od 1. zá-
ří 2012 z velké části reagu-
je na požadavky cestujících 
městské hromadné dopravy 
a příměstské dopravy v Libe-
reckém kraji. Na provázanos-
ti spojů MHD a jízdních řádů 
ostatních dopravců spolupra-
coval Krajský úřad v rámci in-
tegrace dopravních systémů. 

Cestující ranních spojů MHD v ná-
vaznosti na vlakovou dopravu bu-
dou potěšeni žádanou změnou 
jízdního řádu MHD v Liberci. Z dů-
vodu zajištění dopravního spojení 
do zastávky Nádraží se nově zřizu-
jí linky č. 97, 98, 99, které se roz-
jedou poprvé 2.9.2012. Tyto linky 
nabídnou přestupní vazbu na ranní 
rychlík do Pardubic (pozn. Liberec 
– Pardubice s odj. 4:00 hod.).
Současně budou optimalizová-
ny noční linky č. 90, 91, 92, 

kdy bude provedena úprava tra-
sy a času odjezdu. Od 2.9.2012 
linky zajistí stejnou dopravní 
obslužnost v daných lokalitách.
Nově bude zajištěn navazující 
spoj MHD od nočního rychlíku 
(Pardubice – Liberec příj. 23:56 
hod.) ze zastávky Nádraží.
S přihlédnutím na opakované po-
žadavky cestujících dochází od 
1.9.2012 k časovému posunu po-
sledního rozjezdu nočních linek 
z terminálu MHD z  23:10 hod. na 
23:20 hodin v rámci zajištění ga-
rantované přestupní vazby me-
zi jednotlivými spoji linek MHD. 
Upozorňujeme cestující na zkrá-
cení víkendového nočního spo-
je linky č.11 s odjezdem ve 2:00 
hod. z terminálu Fügnerova, který 
bude končit v zastávce Vratislavice 
výhybna (sobota, neděle). 
Nastavená optimalizace noč-
ních linek se provádí na základě 

sledování provozu MHD a jeho 
efektivity v závislosti na využí-
vání uvedených spojů cestující-
mi s přihlédnutím k  ekonomic-
ké náročnosti provozu.  
Současně s tímto dochází k úpra-
vě jízdního řádu linky č.11. 
Z výchozí zastávky, v Liberci – 
Viadukt a v Jablonci n/N - Tyr-
šovy Sady, dojde k posunu od-
jezdů tramvajových spojů o 3 
minuty později. Důvodem té-
to změny je zajištění přestupní 
vazby na MHD převážně v Jab-
lonci nad Nisou.  
Od 1.9.2012 je ukončen prázd-
ninový jízdní řád MHD a dochá-
zí k úpravě rozmístění zastávek 
na terminálu MHD.
Prosíme zákazníky DPMLJ, a.s., 
aby se včas informovali na pří-
padné změny na www.dpmlj.cz 
nebo v Infocentru na terminálu 
MHD ve Fügnerově ulici.

Lidé kolem zdánlivě nenápadného
domu přejdou, když míří ráno ze 
svých domovů nebo když se tam ve-
čer vrací. Za oknem přitom právě se-
dí tak trochu jiní Liberečané, ti, kte-
ří žádný domov nemají. Pro ně je ale 
dům ve Valdštejnské důležitým bo-
dem v Liberci i v životě.
Občanské sdružení Naděje tady pro-
vozuje nízkoprahové denní centrum 
pro bezdomovce, které je fi nancováno 
z projektu IP1 - Služby sociální preven-
ce v Libereckém kraji. Lidé bez domo-
va tu mají k dispozici sociální zařízení 
včetně sprch, mohou tu dostat najíst 
i napít, získat oblečení a hlavně tady 
jim také pomohou vyřizovat adminis-
trativní věci – osobní doklady, sociál-
ní dávky, žádosti o splátkové kalendá-
ře, hledání práce. A malý detail pro lep-
ší představu: sem také chodí lidem bez 
domova pošta. Tady je jejich adresa.
Bezdomovců v Liberci v dnešní době 
velmi rychle přibývá. Právě v Naději 
o tom vědí nejlíp, každý měsíc tu zare-
gistrují dvacet nových lidí bez domova. 
„Když si vezmete, že máme otevřeno zhru-
ba dvacet dní v měsíci, tak vám vyjde prů-
měr jeden nový bezdomovec denně. A to je 
opravdu šílená situace,“ popisuje mrazi-
vou statistiku Mgr. Radek Hanzl, vedou-
cí libereckého střediska Naděje. 
Přes léto sem každý den na obědy do-
chází kolem třiceti bezdomovců. „V zi-
mě je to až kolem padesáti,“ doplňuje Ra-
dek Hanzl. „Někteří klienti sem docházejí 
každý den, jiní přijdou třeba jen jednou za 

týden, celkově sem v těchto dnech dochází 
kolem stovky lidí bez domova. Ale těch re-
gistrovaných, se kterými dlouhodobě pra-
cujeme, máme celkem přes pět set.“
Zhruba právě pět stovek je také přibliž-
ný počet zjevných bezdomovců v Li-
berci. „Jsou tu ale také lidé, kteří přebýva-
jí například v garážích, zahradních chat-
kách nebo ve squattech a s nimi by cel-
kový počet možná narostl až k tisícovce. 
A to není málo,“ zdůrazňuje vedoucí li-
bereckého střediska.
Ale všechno není jen špatné. Jednou 
z těch důležitých dobrých věcí je napří-
klad jeden ze šanonů ve zdejší kancelá-
ři. Ukrývá zajímavý poklad – vzkazy od 
lidí, kteří libereckou Nadějí prošli a už 
se dokázali postavit na vlastní nohy. 
Sledovat, jestli příběhy lidí bez domova 
mají šťastné konce, je kvůli jejich vel-
ké migraci dost složité. A tak jakýkoliv 
vzkaz od nich vždycky hodně potěší.
„A vůbec nejhezčí je, když sem za námi 

přijde bývalý klient, už se tu staví jen na 
kávu a řekne nám, že nám moc děkuje, že 
jsme mu pomohli ve chvílích, kdy už byl 
opravdu na dně a že se mu nyní daří dob-
ře,“ vyprávějí v Naději.
Kromě veškeré pomoci v Naději také 
pro liberecké bezdomovce organizují 
nejrůznější hromadné akce. „V nejbližší 
době to bude návštěva liberecké ZOO. Po-
řád se mě někdo chodí ptát, kdy tam vy-
razíme. Naši klienti se do ZOO velmi těší 
a zároveň nechtějí její návštěvu zadarmo. 
Proto namalovali pro jejího ředitele ob-
rázky zvířat a nabídli se, že pokud bude 
mít ZOO zájem, mohou pomoci jako dob-
rovolníci.“ vypráví Radek Hanzl. 
Další velkou společnou akcí bude fot-
balový zápas, ve kterém proti sobě na-
stoupí klienti nízkoprahového centra 
a obyvatelé z takzvané noclehárny, což 
je další zařízení, které občanské sdru-
žení Naděje v Liberci provozuje. 
Pokud byste chtěli liberecké Naději po-
moct, můžete přímo do denního centra 
ve Valdštejnské ulici přinést například 
drobné věci z kuchyňského vybavení či 
oblečení, které už nepotřebujete. Bun-
dy, čepice, šály, rukavice. „Takovou per-
ličkou je, že to, co bychom pro naše klien-
ty nejvíc potřebovali, je spodní prádlo. Mi-
kina nebo tričko se vždycky nějak sežene, 
ale spodního prádla je nedostatek a bez-
domovci ho potřebují nejvíc. Za to jsme 
vždycky hodně vděční,“ popisuje Radek 
Hanzl, vedoucí libereckého střediska 
Naděje. „Z kuchyňského vybavení jsou 
zase velmi důležité nerezové příbory. Těch 
není nikdy dost.“

Středisko Naděje Liberec
Valdštejnská 259, telefon: 480 002 637(8), 

e-mail: ndc.liberec@nadeje.cz

V Naději hledají pro smutné příběhy happyendy
Liberec | Valdštejnskou ulicí v Liberci spěchají denně stovky lidí. Mnozí z nich se v odraze oken jednoho z domů ještě stih-
nou upravit, ale vůbec je už nezajímá, co se vlastně odehrává na druhé straně okna.

Projekt IP 1 – Služby sociální prevence v Libereckém kraji, reg. č.: CZ.1.04/3.1.00/05.00023, realizovaný podle rozhodnutí č. OPLZZ-ZS22-12/2009, je fi nancován 
z prostředků Evropského sociálního fondu prostřednictvím Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost a ze státního rozpočtu České republiky.

V září a říjnu bude odvysíláno cel-
kem 8 dílů. První díl seriálu pod ná-
zvem „Ochrana životního prostře-
dí“ se vysílá ve středu 1. září od 
18 hodin na televizním kanálu TV 
Genus Plus. Opakování každého dílu 
se uskuteční v následujících 24 ho-
dinách. Upoutávka ke každému dílu 
bude vždy den před plánovaným vy-
síláním, v 17:45 hodin.
„Seriál „Fakta pro život“ plynule na-

vazuje na seriál „AGROfakta“, kte-
rý byl vysílán v druhé polovině úno-
ra 2011. Tehdy jsme se zabývali země-
dělstvím a potravinářstvím Liberecké-
ho kraje,“ uvedl Jaroslav Podzimek 
s tím, že divákovi se při vysílá-
ní jednotlivých dílů nového seriá-
lu otevře pohled na práci jednoho 
z významných resortů Liberecké-
ho kraje – zemědělství a životního 
prostředí. Text a foto: lan

Seriál Fakta pro život
Liberecký kraj v minulých dnech dokončil natáčení seriálu „Fakta pro 
život“, který ve spolupráci s Jaroslavem Podzimkem, radním pro resort 
zemědělství a životního prostředí LK, natočila televize Genus Plus.

Anna Koudelková, nejstarší obyva-
telka České Lípy, 15. srpna oslavila 
své 106. narozeniny. K jejímu úcty-
hodnému jubileu jí pogratulovali 
také představitelé města, starost-
ka Hana Moudrá a místostarosta 
Tomáš Vlček. „Prázdninové setká-
ní s paní Koudelkovou již několik let 
patří k našim nejmilejším zážitkům. 
Každoročně nás tato stařenka, která 
se svou rodinou žije v České Lípě od 
roku 1945, překvapí svou vitalitou 

a okouzlí nějakou životní moudros-
tí,“ říká na adresu oslavenkyně sta-
rostka Hana Moudrá.  (od dop.)

Anna Koudelková oslavila 106. narozeniny
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Nikdy neslíbím, co nemohu splnit
Ing. Eva Bartoňová, kandidátka ODS na hejtmanku Libereckého kraje

Ing. Eva Bartoňová
Narodila se v roce 1956 v Turnově, absolvovala gymnázium 
U Balvanu v Jablonci nad Nisou, potom VŠCHT v Praze. V roce 
2000 úspěšně kandidovala v prvních krajských volbách, čtyři 
roky byla náměstkyní hejtmana Libereckého kraje pro oblast 
školství, od roku 2006 je náměstkyní ministra školství, mláde-
že a tělovýchovy a státní tajemnicí MŠMT. Členkou ODS je od 
roku 1996, patří do výboru místní organizace v České Lípě, kde 
s manželem Ing. Janem Bartoněm, CSc. už dvacet let žije.  

Projekt DAR NADĚJE byl iniciován občanským sdružením Lymfom Help.

Více informací na www.lymfomhelp.cz.

Děkujeme za Vaši podporu.

inzerce dar nadeje.indd   1 17.8.2012   11:39:09

 Které oblasti rozvoje regionu byste podporovala?
Mezi zásadní témata pro mne patří vzdělávání, nejen zá-
kladní, středo a vysokoškolské, ale celoživotní. Vždyť vzdě-
lanost lidí do značné míry určuje jejich osobní rozvoj, 
uplatnění ve společnosti a tím i spokojenost. S tím souvisí 
celá řada věcí, na které mám jiný názor, než který se v sou-
časné době praktikuje. Například bych upřednostnila fakt, 
že i malé vesnické školy by měly být zachovány, proto pre-
feruji pomoc při řešení za účasti starostů malých obcí. Při-
cházím s již odzkoušeným návrhem jak na to a ráda bych, 
aby byl akceptován. Potřebám společnosti neodpovídá ani 
poněkud roztříštěná síť středních škol, kde se málo komu-
nikuje se zaměstnavateli o potřebách na trhu práce a pod-
le toho vypadá situace v počtu studentů a požadavků pod-
nikové sféry.  V některých oborech je poptávka podstatně 
vyšší než nabídka a naopak. S otázkou zaměstnanosti úz-
ce souvisí i rozvoj turistického ruchu. Náš nádherný kraj 
má v tomto směru návštěvníkům skutečně co nabídnout 
a je škoda tento potenciál nevyužít a nezískat další pracov-
ní příležitosti ve službách. Jednou z historických domén li-
bereckého regionu je sklářství, které se váže k tradičním ře-
meslům. Jsem moc ráda, že se tato tradice znovu obnovuje 
a je třeba ji podporovat.

 Co je, podle vás, potřeba v řízení kraje změnit?
Určité změny vidím v práci s fi nančními prostředky kraje. 
Preferuji, aby mělo jeho vedení připravený čtyřletý plán 
rozdělování peněz se stanovením priorit. Ty by se měly 
diskutovat nejen ve vedení, v radě a v zastupitelstvu na-
příč celým politickým spektrem, ale měli by je připomín-
kovat samotní občané, kteří hodnoty vytvářejí a také uží-
vají. Příkladem může být odstraňování škod po povod-
ních v roce 2010, v posledních týdnech jsem projížděla 
kraj a zjistila, že zdaleka ne všude se život vrátil do pů-

Ve druhém říjnovém týdnu se rozhodne o vítězích krajských voleb. Výsledek ovlivní, jak se budou v dalším čtyřle-
tém období vyvíjet podmínky pro život obyvatel daného regionu. To si velmi dobře uvědomuje Ing. Eva Bartoňová, 
která vyhrála stranické primárky a povede kandidátku ODS v Libereckém kraji. Osud rodného kraje jí leží na srd-
ci víc, než její současná profese náměstkyně ministra školství, mládeže a tělovýchovy. Proto nominaci přijala.

vodních kolejí. Jsou obce, kde ještě nejsou opravené silni-
ce, a to tamním obyvatelům značně omezuje podmínky. 
Celý život se řídím zásadou – nikdy neslíbím to, co nemo-
hu splnit. Za vším, co jsem udělala, si také stojím!

 Jak se s vámi mohou lidé spojit a sdělit své názory? 
S každým, kdo o to má zájem, se ráda sejdu a budu ho po-
zorně poslouchat. Již jsem absolvovala setkání s některými 
občany Českolipska a bylo velmi podnětné. Podobná setká-
ní připravuji i v dalších oblastech kraje – na Liberecku, Jab-
lonecku i Semilsku. Svůj čas musím s ohledem na zaměst-
nání využívat efektivně, proto prosím spoluobčany, aby mi 
své názory, připomínky, radosti i starosti sdělili prostřednic-
tvím webových stránek www.evabartonova.cz. Za všechny 
příspěvky předem děkuji.

K tomu ale nakonec nedošlo. Celé se-
tkání nakonec proběhlo v režii ma-
lé Máji, která se maminky držela ja-
ko klíště a navíc plakala. Neobměkčili 
ji ani plyšáci a marcipánová Šmoulin-
ka. Nepomohl ani děda Jaroslav Balat-
ka, který svou úspěšnou dceru dopro-
vázel. Máma je máma, ať je mistryně 
Evropy nebo ne, to je hotová věc.
Sympatická Helena Erbenová se 
s dcerou v náručí podepsala do pa-
mětní knihy a od primátora přijala 
šek na 5 tisíc korun jako symbolic-
ké poděkování za reprezentaci města 
a skvělé sportovní úspěchy.  Pro od-
lehčení atmosféry pak navrhl primá-
tor přesun do některé z kaváren na 
náměstí, ale ani to nepomohlo, Má-
ja souhlasila jen s tím, že pojede au-
tem pryč. 
Otec Balatka je na svou dceru pyšný, 

stihli jsme si říct, že je Helena coby 
závodnice v pohodě mnohem víc ja-
ko máma a určitě to má vliv i na to, 
jak se jí na sportovním poli daří. „Po-
slední dny byly náročné hlavně díky 
dlouhým přesunům autem mezi závo-
dy – Francie, Holandsko, Čechy, ale Hel-
ča to všechno zvládla výborně,“ chválil 
svou dceru, která závodí mezi ama-
téry. „Zatím se mi nepodařilo sehnat 
sponzory na to, abych mohla mezi pro-
fíky,“ doplnila tátu Helena Erbeno-
vá. Vyhrála ME v terénním triatlonu 
v Haagu, je čerstvou držitelkou Svě-
tového poháru Xterra ve Francii a ve 
4. závodu Českého poháru Xterra 
Czech Tour ve Špindlerově Mlýně sla-
vila rovněž vítězství. Řadu úspěchů 
má Helena Erbenová na svém kontě 
i v zimním triatlonu. Ve světě sportu 
její jméno něco znamená. (od dop.)

Špičková sportovkyně 
je hlavně mámou

Špičková triatlonistka, mistryně Evropy i světa a hlavně maminka dvou-
leté dcery Helena Erbenová z Jablonce nad Nisou přijala pozvání primáto-
ra města Petra Beitla k malému posezení do jeho pracovny.
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Gynekologicko-porodnické oddělení
Krajské nemocnice Liberec je tu 
pro vás od roku 1912. Sídlí v Pavilo-
nu péče o matku a dítě (PPMD), kde 
jsou soustředěna všechna oddělení 
zajišťující zdravotnickou péči o že-
ny a děti. Ročně v liberecké porod-
nici přijde na svět okolo 1500 novo-
rozenců. Na našem oddělení pečuje-

me i o těhotné maminky, jejichž tě-
hotenství je z jakéhokoliv důvodu 
ohroženo nebo o maminky po rizi-
kovém porodu. A co nás velmi těší 
je, že od roku 2002 se může naše po-
rodnice pyšnit titulem „Baby-Frien-
dly Hospital“, tedy nemocnice přá-
telsky nakloněná dětem.
Obor porodnictví v uplynulých le-
tech prošel nemalými změnami. Na-
ším cílem je vás hladce a bezpečně 
doprovodit k porodu vašeho dítěte. 
V útulném prostředí, snažícím se co 
nejvíce připomínat rodinnou atmo-
sféru, a za podpory našeho odborné-
ho zdravotnického personálu vám 
bude poskytnuta individuální lékař-
ská i ošetřovatelská péče k možnos-
ti bezpečného přivedení vašeho dě-
ťátka na svět. 

„ Jsem těhotná.“ Dvě slova jako začátek
vaší cesty do liberecké porodnice 

Jsem těhotná…  Touto větou začíná tak hodně. Očekávání nového čle-
na rodiny, začátek nového životního období, ale také mnoho otázek 
o těhotenství, porodu a následném období. Darovat dítěti život je je-
den z nejkouzelnějších okamžiků v životě ženy. Vstříc této velké udá-
losti jsou budoucí rodiče rádi obklopeni pocitem jistoty a bezpečí.  
Volba, kde přivést své vytoužené dítě na svět, je proto pro mnoho ro-
dičů nesnadným rozhodnutím. 

Naše porodnice vám může nabíd-
nout vedle nejmodernějších lékař-
ských diagnostických a léčebných 

postupů možnost využít i alterna-
tivní metody při porodu. Jsme při-
praveni reagovat na vaše přání 

a individuální potřeby. Pokud to bu-
de v našich silách, budeme se sna-
žit vyjít vám maximálně vstříc. Po-
řádáme také předporodní kurzy, 
prohlídky porodnice a tělocvik pro 
těhotné vedený zkušeným rehabili-
tačním pracovníkem. Tak abychom 
vás na vše připravili.
Na porodním sále o vás budou pečo-
vat spolu s lékařem zkušené porodní 
asistentky s mnohaletou praxí. 
Pro každou ženu patří porod dítě-
te bezesporu mezi nezapomenu-
telné zážitky v jejím životě. Ať již 
se rozhodnete pro jakékoliv zdra-
votnické zařízení, v němž přivede-
te své miminko na svět, přeji vám, 
aby příchod vašeho děťátka na svět 
pro vás byl jedním z nejkrásnějších 
zážitků.
Za celý kolektiv porodnice vám pře-
ji klidný průběh vašeho těhotenství 
a porodu a bude nám ctí, pokud vás 
budeme moci ve vaší nové životní 
roli doprovázet a podporovat.

Mgr. Andrea Lorenz,
staniční sestra

 gynekologicko-porodnického oddělení

 Jaké oční operace u vás na oddělení prová-
díte?
Naše pracoviště je součástí krajské nemocnice 
a tomu by také měl odpovídat rozsah výkonů, 
které provádíme. Máme mnohaletou tradici v po-
skytování kompletního spektra vyšetření a nitro-
očních zákroků. Náš obor je především v posled-
ních letech silně ovlivněn rozvojem technologií 
využívajících laseru, ultrazvuku, vstupem nových 
materiálů používaných k výrobě nitroočních čo-
ček. Aktualizace přístrojového vybavení a vysoce 
specializovaný a neustále se vzdělávající personál 
umožňuje pracovišti provádět diagnostiku i ná-
slednou operativu šedých zákalů, zelených zá-
kalů, odstranění dioptrií metodou výměny nitro-
oční čočky, nově také operace sklivce, sítnice. Ne-
lze zapomenout na operace šilhání u dětských, 
ale také dospělých pacientů, laser terapie sítni-
ce a druhotných šedých zákalů. Nedílnou součás-
tí naší práce je 24hodinouvá pohotovost, v rámci 
které ošetřujeme veškeré úrazy oka od relativně 
banálních až po devastující vážné úrazy ohrožují-
cí zrak i život pacientů.

 Které operace jsou nejčastější? Jsou to ope-
race šedého zákalu?

Ano máte pravdu, nejčastějším operačním zá-
krokem jsou operace šedých zákalů. Šedý zákal 
je onemocněním postihujícím až tři čtvrtiny po-
pulace nad 65 let. A vzhledem ke stárnutí popu-
lace je logické, že těchto zákroků za posledních 
10 let výrazně přibylo. Ještě v roce 2007 jsme pro-
vedli pod 1000 zákroků za rok, v roce 2008 již 
1500 a od roku 2009 provádíme kolem 2000 zá-
kroků ročně. Toto množství převyšuje většinu oč-
ních klinik v rámci univerzitních pracovišť. Ne-
jen celkové množství, ale také způsob provedení 
zákroku se výrazně změnil. Zatímco v roce 2007 
byli téměř všichni pacienti podstupující tento 
zákrok hospitalizováni několik dní, dnes je ten-
to zákrok prováděn čistě ambulantně a pacient 
stráví na pracovišti pouze pár hodin. Principem 
operace je velmi malým řezem pomocí ultrazvu-
kové sondy odstranit zkalenou lidskou nitrooční 
čočku a nahradit jí čočkou umělou. Naše praco-
viště již několik let používá pouze tzv. „měkké“ 

čočky, které lze do oka implantovat opravdu vel-
mi malými řezy díky možnosti jejich srolování. 
Tyto implantáty mají také výrazně nižší procen-
to výskytu druhotného šedého zákalu.

 Které z operací jsou náročnější, složitější?
Jak už jsem zmínil, naše pracoviště provádí kolem 
2000 operací šedého zákalu ročně. A jsme jediným 
pracovištěm v kraji provádějícím jakékoliv nitrooč-
ní zákroky! Minimálně 5% z těchto zákroků jsou 
složitější operace způsobené částečně neodůvod-
něným oddalováním operačního řešení ze strany 
pacienta, částečně i jinými přidruženými choroba-
mi. Bezpečné provedení takového zákroku vyža-
duje speciální mikrochirurgické vybavení, které je 
i nepoměrně fi nančně nákladnější. K technicky nej-
náročnějším zákrokům patří operace sklivce a sít-
nice kombinovaná s operací šedého zákalu. Do oka 
se provádí přes 6 vstupů, do očního bulbu je neu-
stále pod tlakem pumpován speciální roztok, dal-
šími otvory se zavádějí operační nástroje včetně 
drobného xenonového světla, oční bulbus se zne-
citlivuje nejen kapkami, ale také injekcí do očního 
důlku, mikroskop musí být vybaven obracečem ob-
razu a speciální čočkou, která operatérovi umožní 
znázornit zadní segment oka – sklivec a sítnici. De-
taily tohoto zákroku jsou, myslím i pro laika vel-
mi zajímavé, ale asi nad rámec tohoto rozhovoru. 
Velmi specifi cké jsou operace úrazů oka, které v so-
bě mohou kombinovat vše, co jsem již uvedl. A dů-
ležité je zázemí našeho pracoviště, které na rozdíl 
od soukromých klinik disponuje lůžkovým fondem 
a může poskytnout takto komplexní servis.

 Se kterými přístroji během operací pra-
cujete?

Myslím, že přístroje používané nejen k operacím, 
ale také v rámci jednotlivých vyšetření stojí za zmín-
ku. Optický koherenční tomograf je přístroj, který 
umožňuje detailní zobrazení sítnice, kterou si lékař 
může doslova virtuálně rozřezat na plátky a s me-
todou využívající vyšetření kontrastní látkou tak lze 
získat podrobný náhled na stav sítnice a okolních 
struktur. Nejdůležitější jednotkou umožňující nitro-
oční operace je přístroj Constellation umístěný na 
operačním sále. I když přístroj, který jsme používali 
před 8lety, by byl stále ještě plně schopný operovat 
šedé zákaly, snažíme se každé 3 roky nahrazovat to-
to důležité vybavení za to nejmodernější. Přístroj 
Constellation je na našem pracovišti 2 roky a ved-
le opravdu špičkového výkonu v oblasti operací še-
dého zákalu umožňuje současně operovat i sklivec 
a sítnici. Tyto kombinované výkony provádíme stá-
le častěji. Pacient tak absolvuje místo dvou operací 
a hospitalizací pouze jednu.

 Můžete uvést nějakou novinku, kterou nyní 
provádíte, aplikujete?
Přístrojové vybavení, které stále ještě považuji za no-
vinku, jsem již zmínil. Rád bych vyzdvihl pro pacien-
ta novou možnost volby implantované nitrooční čoč-
ky. Teprve od 1. dubna tohoto roku umožnila legis-
lativa připlatit si za nadstandardní implantát. Kaž-
dý z pacientů podstupující operaci šedého zákalu 
má trochu jiné nároky a představy o tom, jak chce po 
operaci vidět. Dnes se může těmto představám díky 
svobodě ve výběru vhodného implantátu přiblížit. Je 
velmi důležité, aby si pacient v rámci předoperačních 
vyšetření o těchto možnostech promluvil s očním lé-
kařem. Jedině tak zjistí, zda v jeho konkrétním přípa-
dě je volba nadstandardního implantátu vhodná.

Specialisté na nitrooční zákroky jsou v krajské nemocnici
Liberec | Přes dva tisíce operací ročně pro-
vedou lékaři z očního oddělení Krajské ne-
mocnice v Liberci. Pokud jde o nitrooční zá-
kroky, jsou jediným pracovištěm v Liberec-
kém kraji, které je provádí. O důležité práci 
týmu, který v se v Liberci stará o naše oči, 
jsme si povídali s primářem očního odděle-
ní MUDr. Petrem Bulířem. 

Liberec | V roce 1912, tedy před sto 
lety, bylo v liberecké nemocnici vy-
členěno 11 lůžek pro maminky po 
porodu a začala tedy fakticky exis-
tovat liberecká porodnice. 

Nejen tyto historicky zajímavé skuteč-
nosti, ale především fakt, že v posled-
ních dvou letech prošlo naše oddělení 
řadou personálních změn a současný, 
stabilizovaný kolektiv lékařů a porod-
ních asistentek má zájem na přiblížení 
naší porodnice budoucím rodičům, nás 
přivedl na myšlenku uspořádat setká-
ní všech, kteří se o práci porodnice zají-
mají. Chceme totiž, aby nabídka našich 
služeb vycházela především ze vzájem-

né komunikace mezi zdravotníky a že-
nami, které o těhotenství usilují, těhot-
né jsou, či se rozhodnou své dítě u nás 
porodit. Letošní první společné setká-
ní profesionálů, kteří se na zdárném 
průběhu těhotenství podílejí, společně 
s budoucími rodiči, které jsme nazvali 
„Feminafest“ se poprvé uskuteční 6. 10. 
2012 na půdě Krajské nemocnice Libe-
rec, a.s. a stane se, jak doufáme, odrazo-
vým můstkem pro pravidelná setkává-
ní v budoucnosti. Domníváme se totiž, 
že jedině vzájemnou, těsnou interakcí 
s budoucími rodiči, lze předejít různým 
nedorozuměním a zbytečným zklamá-
ním z nesplněných očekávání.
V letošním roce chceme všechny, kdo 

narození potomka plánují, seznámit 
nejen s organizací a možnostmi, které 
je naše pracoviště schopno nabídnout, 
ale i s tématy zdánlivě banálními, kte-
ré ovšem mají významný vliv nejen na 
vznik a vývoj těhotenství samého, ale 
zasahují i do širšího fungování rodiny, 
pro kterou se narození dítěte stává no-
vou neznámou. Rodiče, kteří přijmou 

naše pozvání, se tak mohou dozvědět 
nejen jak je organizována předporod-
ní příprava v naší porodnici, co může 
v těhotenství ukázat ultrazvuk, jaká ži-
votospráva je před a v průběhu těho-
tenství vhodná a jak důležitý vliv má 
na vývoj plodu, ale neméně zajímavý-
mi se stanou jistě i rady odborníků jak 
během těhotenství přispět ke vzájem-

nému intimnímu souladu páru, či jaké 
možnosti lze využít v oblasti sociální-
ho zabezpečení matek. 
Program podzimního libereckého Fe-
minafestu stále ještě vzniká, přesto 
pevně věříme, že vaše i naše očekávání 
budou naplněna a setkání libereckých 
porodníků s budoucímu rodiči se v naší 
nemocnici stane příjemnou tradicí. 
Aktuální informace k pořádání našeho 
setkání naleznete na webových strán-
kách Krajské nemocnice Liberec, a.s.
Přeji vám všem hezký zbytek léta a tě-
ším se na osobní setkání na prahu pod-
zimu. Mgr. Zuzana Paukertová,

vrchní sestra 
gynekologicko-porodnického oddělení

Liberecká porodnice zve rodiče na Feminafest
Lékaři-porodníci a porodní asistentky pořádají setkání s budoucími rodiči

Hlavní partner:

Řez okem - ilustační foto.

Útulné prostředí liberecké porodnice.
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Kontakt na redakci: redakce@tydeniky.cz | bezplatná distribuce do domácností a stojanů

V  našem průmyslu už nyní chy-
bí a  bude chybět řada kvalifi ko-
vaných pracovníků. Dokládají to 
studie Svazu průmyslu a  dopravy, 
Sdružení automobilového průmys-
lu nebo Svazu podnikatelů ve sta-
vebnictví. Také výzkumy EU uvá-
dějí, že během několika málo let 
bude Evropě chybět spousta tech-
niků a  kvalifi kovaných dělníků. 
Ostatně nemusíme chodit tak da-
leko: všichni známe hrozivé osob-
ní zkušenosti se sháněním domá-
cích řemeslníků.
Bohužel počty mladých lidí vstu-
pujících do technických škol a uč-
ňovských oborů negativně ovliv-
ňuje především nepříznivý demo-
grafi cký vývoj a  také neoprávněné 
obavy z  nižší společenské presti-
že. V  posledních letech vznikla 
řada nejprve středních, a poté i vy-
sokých škol vesměs humanitních 
oborů, zaměřených třeba na mar-
keting nebo administrativu. Zájem 
o  tradiční řemesla poklesl na mi-
nimum. Vypadalo to jako začátek 
nové éry, kdy budeme všichni pra-
covat v  kancelářích a  na úřadech. 

Jenže pokus o  perpetuum mobi-
le se nedaří, někdo musí vyrábět, 
a absolventi těchto škol stále častě-
ji končí na úřadech práce.
Může ale fungovat školský sys-
tém, který produkuje jen další ne-
zaměstnané ve frontě? Zatímco fi r-
my zoufale hledají inženýry stro-
jaře i  soustružníky? Asi se všichni 
shodneme, že ne, že takové školství 
je nám – lidově řečeno – „na dra-
ka“. Co s tím?
Nemůžeme zas brutálně otočit 
kormidelní kolo na opačnou stra-
nu a místo humanitních věd nási-
lím vyučovat techniku. Podle mne 
ale bude určitě nezbytné posíle-
ní výuky matematiky na základ-
ních i středních školách. Jak mezi-
národní, tak i krajské průzkumy to-
tiž ukazují alarmující úpadek této 
vědy, bez které se technické obo-
ry neobejdou. Je ale třeba vyučo-
vat matematiku moderně, tak aby 
pro žáky byla zábavou a ne jen dal-
ší otravnou povinností. 
Je jasné, že taková změna potrvá 
mnoho let. Co ale můžeme a  mu-
síme udělat hned, je přesvědčovat 

mládež, že jak řemesla, tak i technické vědy mají 
budoucnost. A postupně zvyšovat jejich prestiž. 
Liberecký kraj organizuje kampaň NadoTech se 
zaměřením na řemeslné obory, která navazu-
je na předchozí kampaň TECHyes na podpo-
ru technických oborů a  odborného vzdělává-
ní. Úspěšně se rozjíždí stipendijní program pro 
žáky středních škol, například pro obory stroj-
ní mechanik, zedník, tesař, nástrojář či sklář. 
V  rámci tohoto programu vyplácí kraj učňům 
250  Kč měsíčně, prospěchové stipendium činní 
1000 Kč za pololetí. 
Dále se kraj se podílí na mnohých soutěžích, napří-
klad na mistrovství ČR žáků 3. ročníků oboru me-
chanik opravář motorových vozidel, pořádáme akce 
jako Sympozium uměleckoprůmyslových škol Libe-
reckého kraje nebo se podílíme na veletrhu vzdělává-
ní a pracovních příležitostí Educa, kde je dáván pro-
stor propagaci řemesel. 
Mladí lidé musí pochopit, že skutečně prospe-
rovat může jen ta společnost, ve které fun-
guje kvalitní dělba práce. Společnost, kte-
rá se může pyšnit jak kvalifi kovaný-
mi dělníky či řemeslníky, tak i inžený-
ry či vědci. Bohužel, bezmyšlenkovi-
té škrty současné vlády jen podtr-
hují negativní trendy nejen ve škol-
ství. Krajské volby budou i  o  tom, 
zda chceme v  těchto trendech po-
kračovat, nebo zda se rozhodneme 
náš školský systém zmodernizo-
vat a zachránit.

Mgr. Radek Cikl
náměstek hejtmana Libereckého 
kraje pro resort školství, mládeže, 
tělovýchovy a sportu 

Pak si všimneme například toho, 
jak daleko najednou musíme za po-
mocí. Je jedno, jestli bolí zub, nebo 
musíte na vyšetření. Prostě musíte 
s bolestí sednout do auta a  jet. Di-
víte se tomu – vždyť ještě nedávno 
byla pohotovost na každém rohu, 
nemocnice v každém městě. 
Když zdraví ztrácíte, všimnete si, 
že zdravotnictví už není zadarmo. 

Musíte zaplatit poplatek, a pak i za 
jednolůžkový pokoj, pokud chce-
te mít v  nemoci soukromí. Zapla-
títe si časem třeba i  za operatéra 
nebo za poskytnutou péči, pokud 
se zrovna nespokojíte jen se zá-
kladním ošetřením, které vám ga-
rantuje prosté přežití. 
Nepatřím k těm, kdo obcházejí lé-
kaře a  nemocnice, ale snažím se 

všímat si. Dokud je čas. V  řetěz-
ci zdravotní péče stojím na znač-
ce Pacient. Se mnou miliony lidí 
v  této zemi. Na to, kolik nás je, 
máme slabý hlas a  ostatní hráči 
s námi nehrají fér. 
V Libereckém kraji je cca 2600 lů-
žek v  osmi nemocnicích. V  Jilem-
nici, Semilech, Jablonci nad Ni-
sou, Turnově, Frýdlantu, Tanvaldu, 
České Lípě a  Liberci. Lidé je mají 
po ruce, ale mohou jet kamkoli ji-
nam. Kde jsou spokojenější s  kva-
litou péče, přístupem personálu, 
úklidem, jídlem, vybavením… pros-
tě můžeme si vybrat. Nejdůležitější 
přitom je, aby byli s péčí o své zdra-
ví spokojeni.
Já osobně se cítím spokojená, když 
vím, že mám zdravotní péči v dosa-
hu. Jsem spokojená, když se mi vě-
nuje lékař i personál tak, že se cí-
tím důstojně a  rozumím stavu, ve 
kterém se nacházím. Když mám 
šanci spolurozhodovat o  své léč-
bě. Nejsem odborník, ale potřebuji, 
aby mi bylo vše vysvětleno tak, že 
to pochopím a  rozhodnu se. Cítím 
se spokojená, když má nemocni-
ce dobrou pověst díky svým léka-
řům a jejich práci a já se cítím jistá, 
že jsem v dobrých, profesionálních 
rukou. Cítím se spokojená, když je 
nemocnice vybavena přístroji, kte-
ré mě rychle, bezbolestně a efektiv-
ně vyšetří, když ji mohu považovat 
za moderní a  specializovanou. Cí-
tím se spokojená, když si mohu vy-
brat pro pobyt v nemocnici soukro-
mí, možnost pracovat i  v  nemoc-
niční posteli a když mi při tom ne-
padá budova nemocnice na hlavu. 
Krajské nemocnice jsou na této 

cestě ke spokojenosti neopominu-
telné. Krajská nemocnice v  Liber-
ci má vysoce specializovaná centra 
(onkologii, trauma, neuro, kardio), 
jejichž pozici je třeba bránit před 
případnými (nefér) konkurenčními 
tlaky nebo omezováním péče. He-
liport v příštím roce je dalším pilí-
řem, který posiluje jistotu pacienta, 
že dostane včas tu nejlepší možnou 
péči. A to i díky tomu, že v Liberci je 
v klíčových oborech špičkový zdra-
votnický personál, a  přednostové 
neurochirurgie a traumatologie pa-
tří ke špičkám v celém světě. 
Českolipská nemocnice je pro mne 
též jistotou – má dostatečné služby, 
solidní technické vybavení, špičko-
vé odborníky a na rozdíl od Liberce 
možnosti dalšího rozšiřování. Má 
status iktového centra, tedy spe-
cializovaného pracoviště pro léč-
bu mozkovocévních onemocnění, 
ortopedie je dnes „výkladní skříní“ 
této nemocnice, porodnice zajišťuje 
odběry pupečníkové krve pro sou-
kromá centra a pro Banku pupeční-
kové krve České republiky, přičemž 
v  této oblasti péče náleží k  úplně 
nejlepším v republice. Rodičky vní-
mají i  fakt, že se toto zdravotnic-

ké zařízení řadí mezi nevelký po-
čet nemocnic s  titulem od UNICEF 
„baby friendly hospital“. 
Takže jakkoli udělaly managemen-
ty obou nemocnic významné kroky 
k rozvoji těchto zařízení, je důležité 
udělat ještě ty další, společné. Z po-
hledu vlastníka, tedy Liberecké-
ho kraje, si ten další krok předsta-
vuji především v  tom, že připraví-
me koncepci jejich dlouhodobého 
rozvoje. Abychom nehasili jen po-
žáry (či spíše prasklá potrubí a pa-
dající omítky), ale jasně řekli, ja-
kým směrem půjde rozvoj nemoc-
nic, aby byly dlouhodobě pro paci-
enty jistotou jak péčí, kterou nám 
pacientům poskytují, tak svou od-
borností a  vlastně i  samou exis-
tencí vůbec. Jejich úkolem je totiž 
vracet nebo zlepšovat nám zdraví, 
kondici.
A  já si přejí – a o  to se budu hlav-
ně snažit – aby obě tyto nemocnice, 
které kraj vlastní, byly také v kon-
dici. Tedy zdravé stavebně, fi nanč-
ně i personálně.

Mgr. Romana Žatecká
kandidátka do zastupitelstva 
Libereckého kraje 

p j
Klíčová otázka českého školství nejen na Liberecku zní: „Oprav-

du nebudou v budoucnu naše domácnosti a celé naše hospodářství 

potřebovat řemeslníky, inženýry, techniky a konstruktéry? A když 

ne Češi, naše děti, tak kdo bude tyto profese vykonávat? Přistěho-

valci? Kde je vezmeme? Bude jich dost?“ 

Získali jsme z dotací EU celkem 57 mil. Kč na podporu učňovského školství.

Pořídili jsme školní pomůcky a technické vybavení škol za 55 mil. Kč. 

Nejvíc si cenu zdraví uvědomíme, až když ho ztrácíme. Nechám 

na svědomí každého, zda je to dobře, nebo špatně. Průzkumy ná-

zorů veřejnosti ale říkají, že jsme se zdravotnictvím v kraji v po-

hodě, spokojení. Přitom reforma zdravotnictví, která je spíše de-

formou systému, důvodem ke spokojenosti být nemůže. Spíše na-

opak, musíme mít důvody k obavám. To však uvidíme, až nás jed-

noho dne zdraví opustí. 

V letech 2008 až 2012 se nám podařilo investovat téměř 118 mil. Kč 

na rekonstrukci a nákup nemocničních přístrojů. 

Zajistili jsme vybavení traumatologického centra a  centra kom-

plexní onkologické péče Liberecké nemocnice v celkovém objemu 

téměř 140 mil. Kč a kardiocentra v částce 65 mil. Kč. 

Zlepšíme dostupnost zubních pohotovostí v  kraji i  pro obyvatele 

okrajových částí a menších obcí kraje. 

Vybudujeme heliport v Krajské nemocnici v Liberci s cílem zacho-

vání statutu traumacentra.

Zdraví nás musí zajímat

Co potřebuje české školství?

Zdraví nás musí zajímat
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Zámek Napajedla byl po dlouhá léta zcela uzavřen 
a nikdy nebyl přístupný veřejnosti. Od roku 2008 
se postupně rekonstruuje a otevírá pro návštěvní-
ky. Kromě řady aktivit, jako jsou prohlídky histo-
rických sálů, cestopisná výstava Afrika cestovatele 
Rudolfa Švaříčka či jedinečná výstava Filmové žně, 
která mapuje fi lm 30. a 40. let 20. století, disponuje 
i ubytováním v nádherných stylových zámeckých 
pokojích. Ty mají názvy Odvaha, Vitalita nebo Ra-
dost. Prostory historického sídla jsou vhodné i pro 
organizování svateb, rodinných oslav nebo fi rem-
ních akcí. Pro gurmány i laiky pořádá Moravský 
kulinářský institut, který v zámku sídlí, kurzy va-
ření. Konají se většinou v podvečerních hodinách. 
Všechny aktuální kurzy najdete na www.mokul.cz. 
V zámeckém parku můžete trénovat vaše odpa-
ly na místním golf driving range, jenž se nachází 
přímo v zahradě. Uvnitř budovy funguje také tre-
nažér Full Swing s nejnovějšími verzemi software 
E6 a LS3, sídlí zde také golfový klub J. A. Bati. Kro-
mě klasických zámeckých prohlídek se pořádají 
v průběhu léta každý čtvrtek ve 20.00 a ve 21.00 
hodin hrané prohlídky. V loňském roce zámek 

Za romantikou, výstavami i sportem do zámku Napajedla
Chcete prožít romantickou chvilku s pří-
chutí dobrodružství? Pak neváhejte navští-
vit zámek Napajedla nedaleko Zlína. Na-
bízí prohlídky interiéru, výstavy, zajíma-
vé akce, noční strašení,  stylové ubytování 
a pohoštění v zámecké restauraci. 
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v průběhu těchto prohlídek „navštěvovala“ rodi-
na Baťů, letos můžete shlédnout příběh Mayer-
lingské tragédie, který ztvárnili napajedelští diva-
delníci pod vedením Miroslavy Havalové. „Dojem-
né a krásné, úplně mi běhal mráz po zádech,“ pro-
hlásila jedna návštěvnice noční prohlídky. „Možná 
i tak jednoduše by šlo charakterizovat příběh lásky 
korunního prince rakouského trůnu Rudolfa – syna 
známé Sissy, jenž zastřelil mladičkou milenku Mary 
Vetserovou a poté sám sebe. Podle císaře však za vším 
stojí něco ještě mnohem horšího,“ řekla manažerka 
zámku Petra Psotková s tím, že více uvidíte přímo 
při hrané noční prohlídce. K příjemné atmosféře 
na zámku Napajedla přispívá i zámecká zahrád-
ka, kde se návštěvníci mohou občerstvit domácí-
mi delikatesami. 

Od roku 2008 se zámek postupně  rekonstruuje a otevírá pro návštěvníky.Od roku 2008 se zámek postupně  rekonstruuje a otevírá pro návštěvníky.

Města, obce a kraje jsou fi nanco-
vány sdílenými daněmi, to zname-
ná, že mají podíl na výnosu daně 
z přidané hodnoty, daně z příjmů 
fyzických i právnických osob, pou-
ze daň z nemovitosti je v plném 
rozsahu příjmem obce. 

V minulosti došlo k situaci, že sdílené 
daně byly rozdělovány velmi nerov-
noměrně. Čtyři velká města, a to hlav-
ní město Praha, Plzeň, Ostrava a Br-
no dostávaly ze sdílených daní daleko 
vyšší částky než ostatní města v ČR, 
a to bez racionálního důvodu. Je logic-
ké, že hlavní město má svým způso-
bem výsadní postavení a musí plnit 
některé úkoly, které jiná města zajiš-
ťovat nemusí. Ta další tři města však 
měla vysoké příjmy na občana neodů-
vodněně. Například Liberec fi nancuje, 
právě tak jako Plzeň, divadla, zoolo-
gickou zahradu apod. I proto byl před-
ložen návrh zákona, kterým se roz-
počtové určení daní mění. Na přípra-
vě tohoto zákona se nejvíc podílelo ce-
lostátní hnutí Starostů a nezávislých.
Podstatou tohoto zákona je změna kri-
térií pro rozdělení sdílených daní a ze-
jména se mění jejich vzájemná váha. 
Výrazná většina obcí a měst v ČR tak 
přijetím tohoto návrhu zákona získá 
větší a spravedlivěji rozdělené fi nanč-
ní prostředky. Hlavní město Praha a tři 
velká města Brno, Plzeň a Ostrava ztra-
tí část sdílených daní a právě tak obce 

s malým počtem obyvatel a velkým ka-
tastrálním územím, většina měst a ob-
cí si naopak výrazně polepší, patří me-
zi ně i města a obce, která zřizují ma-
teřské a základní školy. 
Díky tomu budou moci města a ob-
ce lépe plánovat opravy a investice 
do obecního majetku bez leštění klik 
na ministerstvech i krajích, získané 

fi nanční prostředky se tak dostanou 
pod přímou kontrolu jednotlivých za-
stupitelstev. Celková částka, o kterou 
se posílí rozpočty obcí, je samozřejmě 
závislá od výběru daní. 
Jelikož tento zákon sdílené daně roz-
děluje spravedlivěji a má výrazně pro-
tikorupční charakter, velmi jsem jeho 
přijetí podporovala. Soňa Paukrtová 

Schválením novely zákona o rozpočtovém určení daní
získají města a obce Libereckého kraje až 580 604 000 Kč ročně

• Letní Sopran Koncerty
(6.9.,13.9.,20.9.,28.9.) Kostel sv. Vác-
lava, Harrachov, koncert sopra-
nistky Jany Štěrbové. Písně z dílny 
B. Smetany, E. H. Griega, George 
Gerschwina a dalších. Začátky vždy 
od 20:00 hodin.
• Evropská noc pro netopýry, 
24.8. – 15.9. Přednáška a promí-
tání o životě netopýrů, odchyt 
netopýrů do sítí. Doporučuje-
me vzít s sebou kvalitní svítilnu. 
Hrad Pantheon - Vranov 8.9., 15.9. 
- 20:30, Skalice u České Lípy 31.8. 
- 20:00 www.ceson.org
• Hradozámecká noc,  1.-2. 9.
Představení památek v netradiční 
době a s netradičním programem. 
Zámek Frýdlant 1.9.  - 20:00, hrad 
Grabštejn 1.9. 9:00 - 17:00, zámek 
Hrubý Rohozec 1.9. 20:00, 20:30, 
21:00, 21:30, 22:00, 22:30 a 23:00.
 www.hradozameckanoc.cz
• Loučení s prázdninami na Zubač-
ce 1.9. Kořenov. Zvláštní vlaky na Zu-
bačce. Ve stanici Kořenov výstava 
modelových kolejišť, můžete se svézt 
koňským povozem nebo historickým 
autobusem. www.zubacka.cz
• Semilský pecen, 7.9. - 8.9.
IX.ročník podkrkonošské slavnos-
ti úrody, věnované zemědělství, 
řemeslům a výrobcům našeho 
kraje.  www.semily.cz 

• Grabštějn Worldfest Grabštejn 
7.9. – 9.9. X.ročník alternativní, et-
nické hudby a divadla.  www.hrad-
grabstejn.cz
• Skleněné městečko, 15. – 16.9.
6. ročník městských slavnostní sklář-
ského řemesla.  www.zeleznybrod.cz
• Památky kolem nás - Architek-
tura na severu Čech 20. 9. 18:00 
hodin. Velký konferenční sál 
(2. patro) Krajské vědecké knihov-
ny v Liberci.  www.kvkli.cz 
• Koncert Anety Langerové, 21.9. 
20:00. Zámek Lemberk, Jablonné 
v Podještědí. Koncert za doprovodu pi-
ana a smyčcového tria (housle, viola, 
violoncello).  www.zamek-lemberk.cz 
• Jablonecké podzimní slavnos-
ti, 21.–22. 9. Jablonec nad Nisou. 
Největší jablonecké městské slav-
nosti navazují na tradici výroč-
ních jarmarků, povolených roku 
1808 císařem Františkem I. u pří-
ležitosti povýšení Jablonce na 
městys. Kromě stylového trhu na 
Dolním náměstí a Farmářského tr-
hu v ulici U Muzea se návštěvníci 
mohou těšit na kulturní program, 
sestavený z vystoupení letos vý-
hradně regionálních hudebních, 
tanečních a pohybových souborů 
na letní scéně Eurocentra.

www.eurocentrumjablonec.cz, 
www.jablonec.com

Cestou necestou
www.liberecky-kraj.cz 

hodin hrané prohlídky. V loňském roce zámek 

Pohled do restaurace.Pohled do restaurace.

Zámek Napajedla je otevřen 
od středy do neděle od 10 do 22 hodin.

Prohlídky zámku se konají od 10 do 16 hodin. 
Výstavy jsou otevřeny od 10 do 18 hodin, 

kavárna a restaurace v tyto dny od 10 do 22 
hodin (v neděli do 18 hodin), golf denně, 

zámecké ubytování neomezeně. 
Více na www.zameknapajedla.cz, 

www.jabatagolfclub.cz.

Zámek Napajedla najdete přímo v obci Napajedla 
kousek od baťovského Zlína. Nedaleko zámku mů-
žete také vyplout lodí po Baťově kanále nebo se 
projet po cyklostezce na kole podél řeky Moravy.  

Text: Šárka Jansová, foto: Archiv Petry Psotkové

Vážení a milí čtenáři
a příznivci Metropolu,
ještě teď mě tlačí nové školní boty 
a vzpomínám, jak jsem se po prázd-
ninách na spolužáky těšila. Ano, má-
me tu nový školní rok 2012/2013. Po-
pravdě, nevím, jestli se stejně jako já 
těší dnešní žáci a studenti. Moc bych 
jim to přála, protože zážitky utvářejí 
vzpomínky a ty moje jsou veskrze pěk-
né a příjemné.
Na druhou stranu, protože mám po ně-
kolik generací v rodině kantory, uzná-

vám, že školství od mých mladých 
let udělalo hezkou řádku kotrmelců, 
a kdoví, zda je jim konec. Mnoho čet-
ných novinek, ale jsou ku prospěchu? 
Podle světových statistik se zrovna ne-
máme moc čím chlubit, neboť se v žeb-
říčku vzdělanosti propadáme hloub 
a hloub. Nejsem žádný odborník na 
školství a ani nemám zaručený re-
cept, jak jeho nemoci vyléčit. Jedno ale 
vím určitě. Že máme pořád chytré dě-
ti, žáky i studenty, kteří, jsou-li správ-
ně vedeni a motivováni, si se svými za-

hraničními vrstevníky v ničem neza-
dají. Myslím, že v tom je jádro pudla. 
Nechme tedy pedagogy na místo neu-
stálých změn v osnovách vydechnout 
a dejme jim i dětem školou povinným 
prostor pro učení tak, jak to ve své do-
bě dělal už Jan Ámos Komenský. Pořád 
je to osobnost, které si svět váží. Ško-
la hrou má jednu velikou přednost – 
nementoruje, netrestá, naopak chválí 
každý úspěch a povzbuzuje. A to potře-
buje každý z nás, ať jsme malí či velcí. 
Zdá se, že právě toho se v současné do-

bě v naší společnosti nedostává. Před-
nost mají tvrdé lokty a snaha vzdělání 
nějakým způsobem ošulit. Pro příklady 
nemusíme chodit daleko. Jenže ona se 
pravda časem vždycky ukáže.
A tak přeji všem pedagogům, žákům 
i studentům za celý tým tvůrců dnešní-
ho vydání skvělé výsledky, humor, nad-
hled a veselé příhody, na které budou 
rádi vzpomínat.
Ladislava Richterová
šéfredaktorka
richterova@tydeniky.cz


